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ملخص البحث :
التلوث الضوضائي احد ملوثات البيئة وواحداً من المواضيع المثيرة التي تحتاج الى دراسة واهتمام لما له من آثار نفسية وصحية على اللاعبين خاصة في المباريات والمنافسات التي تتطلب تركيزاً عالياً وانتباه لفترة طويلة ومستمرة, فمشكلة الضوضاء يصاحبها ظهور سلبيات متعددة وضارة على الإنسان سواء من الناحية النفسية أو الصحية او العقلية على المدى البعيد أو القريب حيث هدف البحث إلى التعرف على التلوث الضوضائي لدى لاعبي كرة السلة والتلوث الضوضائي داخل القاعات اثناء المباريات وكذلك التعرف على العلاقة بين التلوث الضوضائي ونتائج المباريات لدى بعض لاعبي الدوري الممتاز بكرة السلة. وقد تكونت عينة الدراسة من (48) لاعبا من الدوري الممتاز لكرة السلة والمتمثلين باربعة اندية (دهوك والكرخ والحلة والشرطة)  وقد استخدمت الباحثة استمارة لقياس التلوث الضوضائي للاعبين المعدة من قبلها واستخدمت ايضا برنامج قياس التلوث الضوضائي اثناء المباراة داخل القاعات المصمم من قبل الباحثة , وقد توصلت هذه الدراسة إلى النتائج التالية :                                                               
1-  وجود علاقة ارتباط معنوي بين التلوث الضوضائي للاعبي فرق الدرجة الممتازة بكرة السلة  وبين نتائج المباريات.
2- وجود علاقة ارتباط معنوي بين التلوث الضوضائي للمباريات داخل القاعات وبين نتائج المباريات.
1- ان المقياس المعد والبرنامج المصمم لقياس التلوث الضوضائي قاست ما وضعت من أجله. 

  وتوصلت الباحثة في ضوء هذه النتائج الى عدد من الأستنتاجات والمقترحات والتوصيات لبحوث مستقبلية في هذا المجال.                                               
Noise pollution and its relationship to the outcome   of matches in some clubs in the Premier League Basketball
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Abstract:
Noise pollution one environmental pollutants and one of the exciting topics that need to be studied and attention because of its psychological effects and health on the players, especially in games and competitions that require a high concentration and attention for a long and continuous, the problem of noise accompanied by the emergence of negative aspects of multiple and harmful to humans both in terms of psychological or health or long-term mental or near where the goal of research is to identify the noise pollution to the basketball players and indoor noise pollution during the games, as well as to identify the relationship between noise pollution and the results of matches for some players the Premier League basketball. The study sample consisted of (48) players from the Premier League football, basketball and twin four clubs (Dohuk and Karkh, Hilla, Shurta) The researcher used the form to measure the noise pollution of the players prepared before and also used the program of measurement noise pollution during the match inside the halls designed by the researcher, has this study reached the following results:

1- There is a correlation between significant noise pollution to the Premier League players, teams and the basketball games.

2- There is a correlation between significant noise pollution for the games and indoor games.

3- prepared to scale and the program is designed to measure noise pollution measured is placed for him.
The researcher reached in the light of these results to a number of conclusions, proposals and recommendations for future research in this area.
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